


























 

 

İranlı yönetmenin belgeseline Maltepe Belediyesi kucak açtı 
 
İranlı belgesel, film yapımcısı ve yazar Mehdi Shabani tarafından çekilen “Meyhane, Dedemin 
Canevi” adlı belgesel Prof. Dr. Türkan Saylan Kültür Merkezi’nde (TSKM) izleyicilerle buluştu. 
Büyük ilgi gören belgesel film için bir gala töreni de düzenlendi. 
 
Filmin galasına başta Maltepe Belediye Başkanı Ali Kılıç ve belgeselin yapımcısı Mehdi Shabani 
başta olmak üzere ünlü mimar Aydın Boysan, gazeteci-yazar Musa Ağacık ve çok sayıda davetli 
katıldı. Belgesel filmin gösterimi öncesi düzenlenen galada, Başkan Ali Kılıç tarafından, filmin 
yönetmeni Mehdi Shabani’ye çiçek takdim edildi. Kılıç, belediye olarak sanata ve sanatçılara kucak 
açtıklarını, Maltepe'nin bir sanat kenti haline getirileceğini söyledi. 
 
Yönetmenliğini Mehdi Shabani’nin yaptığı, senaryosunu Mahsa Mohebali’nin yazdığı, müziklerini 
Barış Güvenenler’in bestelediği film, üç ana çizgide ilerleyen öykülerden oluşuyor. Birinci çizgi, 
kurgusal bir perspektifle yönetmenin meyhaneyle ilis¸kisini kis¸isel tarihi üzerinden incelerken, arka 
planda İran Devrimi’nin meyhanelere yaklaşımını gösteriyor. İkinci çizgi, yonetmenin İstanbul 
meyhanelerindeki serüveni içinde bu mekanların ülkemizdeki işlevini ve toplumsal gidşatın bu 
mekanlara etkilerini araştırıyor. Üçüncü çizgi meyhaneleri tasavvuf felsefesi, edebiyat ve tarihsel 
açıdan inceliyor. Belgeseldeki temel ilerleyiş bu üç çizginin birbiriyle çatışma-uzlaşma nedenleri ve 
sonuçları üzerinde yoğunlaşıyor. (20.12.2014) 
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Meyhaneleri  arayan  film

normal  site  için  tıklayınız

Beyaz  Geceler:  Beyaz  Meyhane,  İranlı  Yönetmen  Mehdi  Shabani'nin  Meyhane

konulu  ilk  uzun  metrajlı  belgeseli.  Film  meyhaneleri  farklı  bir  bakışla  arıyor.

İSTANBUL  -  Beyaz  Geceler:  Beyaz  Meyhane,  İranlı  Yönetmen  Mehdi  Shabani'nin
Meyhane  konulu  ilk  uzun  metrajlı  belgeseli.  Filmin  ana  fikri,  geleneksel  bir  mekan

olan  meyhanenin  kendine  özgü  kültür  ve  gelenekleriyle  Türkiye,  bazen  de

İran'daki  sosyokültürel  yansımalarını  vurgulamaktır.  Bu  mekan,  İran  İslam

Devriminden  sonra  ilk  İslamileşme  adımılarından  biri  olan  içki  yasağından  dolayı

yok  oldu.  Türkiye'de  baş  gösteren  toplumsal  değişimler  ve  modernizme  olan  hızlı

yönelimden  dolayı  meyhane  kültürü  kaybolmak  üzeredir.

MEYHANE  KÜLTÜRÜ  İRDELENİYOR
Bu  film  meyhaneleri  arıyor.  Bu  mekanı  bazen  edebiyatta,  bazen  halk  kültüründe,

bazen  de  farklı  kimlikler  altında  ama  aynı  amaçla  var  olan  yerlerde  bulabiliriz.

Filmin  amaçları  arasında  şu  soruya  yanıt  bulmak  da  var:  "Sosyoekonomik

davranış  değişimi  mi,  yoksa  kültürel  değişim  mi  bu  meyhanenin  belleklerden

silinmesine  sebep  oluyor?"

Filmde  meyhane  kültürü  araştırılarak,  bu  kültürün  tarihi,  dini  ve  kültürel

bağlantıları  irdeleniyor.  Meyhane  adı  verilen  mekanlar  ile  Türkiye,  özellikle

İstanbul'daki  genel  yaşam  arasındaki  kültürlerarası  anahtarları  bulmak,  hem

irdeleyici/araştırmacı  hem  de  nostaljik  toplumsal  bakış  açısıyla  bu  mekanları

izleyip,  bugünkü  şehrin  gürültüsünde  halvet  ve  yalnızlığı  bulmak  amaçlanıyor.

GEÇMİŞ  ÜZERİNDEN  GELECEĞİ  ARAMAK
Meyhanelerdeki  en  önemli  başrollerden  olan  "Mey",  bu  mekanların  geleneksel  ve

kaçınılmaz  içeceğidir.  Türkiye  ve  civar  ülkelerde  özellikle  "Rakı"  olarak  tanımlanır.

Böylece  belgeselin  ana  teması  rakı  ve  rakı  kültürü  üzerine  kuruluyor.  Filmde

geçmiş  üzerinden  bir  gelecek  aranıyor  ve  bugünden  başlayarak  tarihe  göz  atılıyor.

Belgeselde  Aydın  Boysan,  Erkan  Oğur,  Musa  Ağacık,  Vefa  Zat,  Güzin  Değişmez,

Erdir  Zat,  Metin  Solmaz  ve  ...  de  bu  kültüre  dair  bakış  açılarını  yansıtacak.



Belgeselde  anlatılan  İstanbul,  yağmurlu  havalarda  ara  sokaklarında  yürüdüğümüz

İstanbul'dur.  Her  daim  kozmopolit  olan  İstanbul,  sayısız  kültürel  çatışmalar  ve

birliktelikleri  kendi  içinde  bütünleştirip,  yüreğinde  yer  veriyor.  Bölgenin  yaşayan

tarihi  olan  bu  şehrin  köşe  bucaklarında  son  nefeslerini  veren  meyhaneler

İstanbul'un  anlatıcı  dili  oluyor.

MEHDİ  SHABANİ  KİMDİR?

Yazar,  yönetmen  ve  belgesel  yapımcısı  Mehdi  Shabani  1975'de  İran'da  doğdu.  38

yaşındaki  yönetmen  Shabani’nin  yaptığı  uzun  metrajlı  belgeselle  BBC’de

yayınlanarak  ses  getirdi.  Shabani’nin  çalışmaları  klasik  belgeselcilik  anlayışına  pek

uymuyor  çünkü  modernitenin  sistem  dışına  ittiği  unutulmuş  mekanlar,  kültürler

ve  hatta  oyunlarla  ilgileniyor.  Ancak  amacı  nostalji  yapmak  değil,  bölge

insanlarına  dair  derin  sorulara  cevap  bulmak.  Son  belgeseli  "Beyaz  Geceler:

Beyaz  Meyhane"  olan  Mehdi  Shabani'nin  "Hamam"  ve  "ŞeşBeş"  isimli  iki  belgeseli

daha  bulunuyor.

www.gazeteport.com



 
Mey Hane added 5 new photos — with Ahmet Karadayıand Erdir 
Zat at Türkan saylan kültür merkezi. 
İranlı yönetmen Mehdi Sahabani, İran devrimi sonrasında ülkesinde yok 
olan, dedesinin can evini, insanlığın en kadim kültür geleneklerinden birini, 
meyhane kültürünü Türkiye'de, İstanbul'da arıyor. Bugün ilk gösterimi 
yapılan "Meyhane, Dedemin Can Evi" belgeselinde kimler yoktu ki? Ömer 
Hayyam'dan Neyzen Tevfik'e, Mevlana'dan Hacı Bektaş'a, Fatih'ten 
4.Murat'a, Pir Sultan'dan Cemal Süreya'ya, Evliya Çelebi'den Bekri 
Mustafa'ya kadar tarihin bidik-bilmedik tüm meyhane müdavimleriyle 
birlikte "cancana" kadeh tokuşturduk... Vefa Zat ve Aydın Boysan 
üstatların, Erdir Zat, Musa Ağacık, Suzan Kardeş, Erkan Oğur, Amir Fekri, 
Metin Solmaz, Mehmet Said Aydın, Güzin Değişmez, Mey Hane ve 
İstanbul'un en güzel meyhanelerinin de katkılarıyla muhteşem bir yapıt 
çıkmış ortaya... Gösterimin sonunda Shabani hepimize bir görev verdi: 
"insanlığın en güzel değerlerinden birini biz İran'da koruyamadık, bir kültür 
orada yok oldu, bu bölgenin en güzel en insani emaneti bu topraklarda 
yaşamalı..." 
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Film, Interviews

In Conversation with Filmmaker
Mehdi Shabani (Part 1)

Dayla Rogers  December 11, 2014

Are all places in the world becoming the same? In fifty years, will people only go to shopping malls, not bazaars?  Will there only be bars and no
meyhanes? The film trilogy of Iranian director Mehdi Shabani explores the Near Eastern cultural traditions of hamams, backgammon and meyhanes,
looking at their place in the lives of the people who live in this region and why he believes they are in decline.

Mehdi Shabani

You made the first  film in your trilogy, The Bathhouse That Wanted to Keep on Being a Bathhouse in 2009-2010 in Tehran.  What
inspired you to make this film?

I decided to make a documentary about hamams because these kinds of places and their culture are going to disappear. When I say going to
disappear, I should say they have already disappeared from our culture. In some countries like Iran and Turkey, we are between two different
kinds of cultures: modernism and tradition. Tradition gives you some idea about how to live, how to act and how to have relationships with
other people. On the other hand, people want to have a more individualistic culture, which comes from modernism.

In some countries, like Iran, people actually try to throw out all of the traditions and make something new. I think we should document these
traditions so that we know what they were.

For hamams, the goal of my project was to look back at them without any nostalgia. This is very important for me because I don’t want to say
that the old times were really good or that people were kinder back then. People usually don’t want to face the past and if they do, they try to
say that it was really bad or really good. This isn’t always the case but that’s another issue. So, I didn’t want to look at hamams in a nostalgic
way. I tried to say, “OK, life was a certain way and now we are in a different situation. Let’s try to look at that tradition from today’s point of
view.”

Was it  difficult  not  to be nostalgic?

When making a movie it’s difficult because the nostalgic way is completely clear; we have a picture that’s black or white, and that’s it. You just
need to manipulate people’s emotions by showing them some symbols of old times.  But without that approach, it’s very difficult for the film
to make sense for them. You have to show them and make contrasts for them.
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A still from The Bathhouse That Wanted to Keep on Being a Bathhouse (2010)

When you were making the hamam movie, how did you avoid making a nostalgic representat ion?

I tried to bring together all the points of view from people on the street. I went outside and just asked people some questions. I tried to
include lower class people, upper class people, modern people, traditional people, women, men, young people and so on. I tried to get
everything from them and afterwards put it together to show the contrasting views of the hamam. Actually, my idea was that the hamam is
just a representation of this kind of society—a society caught between modernism and tradition. So, I tried to fit every aspect of this situation
into the hamam concept.

You said that  tradit ions in general teach people how to build relat ionships. How do you think a hamam does that?

Think about this: In the past, a hamam was a kind of social media for people in this region. People from one neighborhood went to the
hamam together and talked about some issues from their week. It’s a very weird situation because it’s a bunch of completely naked people.
But in this place, kids could be socialized with adults. At the same time, people shared things together in the hamam. They talked to each
other. They shared news from the neighborhood.

In the Middle East or in traditional cultures, we have three places to share news and make decisions: the bazaar, the hamam and the
kahvehane. There have been big, historical events that started from the bazaar, for instance. In Iran, the Iranian Constitutional Revolution or
Mashrutiyat movement started completely from the bazaar. About 110 years ago, there was an economic agreement between Iran and Great
Britain. The movement started in the bazaar and spread throughout the country. There was a revolution of sorts.

But when you get rid of the places where decisions are made, you don’t have anything to replace it. Nowadays we function as single cells and
not as a collective society. People don’t use the hamam as they used to.

How did people in Iran respond to your film?

During the making of the movie, people asked, “Why a hamam? We have a lot of other important issues that you should work on. Not
something like a hamam. Hamams have almost disappeared and we don’t need them. Why do you want to spend that much energy on a
thing which is not important?” This was the typical reaction.

But after the first screening, I got really good responses from audiences. Some people said they found something to talk about with the older
generation. I got a lot of comments after the showing on the BBC. People said after this documentary they sat with their grandfather or
grandmother and talked about their memories of the hamam.

A still from The Bathhouse That Wanted to Keep on Being a Bathhouse (2010)

You’ve mentioned that  the world of cinema favors portrayals of the Middle East  as a place of conflict . Do you think the
init ial react ion of people in Iran is related to this?

We don’t have a big market of documentaries in this region. The market is western film festivals. Western festivals usually want to show the



Back to TopDisclaimer: The opinions expressed by our contributors in their articles are theirs alone and do not reflect the views of Yabangee.
Copyright © 2012 - All rights reserved.

Middle East as “the other” and portray it as a place of war, gender conflict and so on. So, we get used to seeing ourselves from their point of
view. Filmmakers usually tailor their projects to outside expectations because they know if they want to be successful—if they want to get
awards from festivals—they should make movies about politics or human rights. This is because in the West they try to say that when we talk
about the Middle East, we’re talking about an area without human rights. So, they think, “We should focus on this and help them get human
rights.” Because of this, cultural things like hamams and backgammon are not well represented in the media.

And how would you like to see the Middle East  portrayed in cinema? 

Which Middle East you are we talking about? We don’t have a Middle East in my opinion. I use the word “Middle East”, as well, but it’s the
“Middle” of where? “East” of where? It’s a European concept. When we say “Middle East” in the Middle East, we try to describe ourselves from
someone else’s point of view.

As a person who lives in this region, I would like to find myself and my neighbors in this portrait. It’s like a big puzzle. You see some parts of
this puzzle like conflict and human rights issues in documentaries, in movies and in history. These things are completely true but they don’t
make up the whole picture. I would prefer to see other parts in order to have a bigger, more realistic picture of this area or this culture or
whatever we want to call it.

You can read Part 2 of this interview here.

Dayla Rogers is a contributor to Yabangee
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Film, Interviews

In Conversation with Filmmaker
Mehdi Shabani (Part 2)

Dayla Rogers  December 12, 2014

Anyone who has visited a kahvehane in Turkey has heard the sound of plastic dice dance across a wooden backgammon board. Though the game

may seem simple—you move wooden chips across the board—people from Afghanistan to Eastern Europe are fascinated by it and play endlessly.

The game is infamous for requiring the perfect balance of luck, in the form of a providential roll of the dice, and strategy, the player’s skill and

willingness to take risks.

In the second part of the interview, Mehdi Shabani discusses the second film in his trilogy, ‘Şeş Beş,’ a documentary about backgammon and his

latest film,  ‘Meyhane: A Home for My Grandfather’ (Meyhane, Dedemin Can Evi). 

Mehdi Shabani

What attracted you to backgammon as a topic for a documentary?

I’m a player. I really like to play games. Every kind of game. But backgammon is important for me because this game was created in this region
and you can see it everywhere—Iran, Turkey, Egypt, Armenia, Georgia and so on. So, I became interested in why we play this game in this
region. Is there any connection between our philosophy of life and this game? I wanted to investigate this question. Also, I play backgammon
a lot; it’s one of my favorite games.

Generally , why do you love games so much? Why do you think games are important?

In my opinion, we are living only when we are playing. I don’t just mean playing games; our lives are a game, too. We are always in a game. We
put ourselves out there and we take risks. You test yourself in a game. In Farsi, we say, “If you play a game, you have a chance to lose. But if
you don’t play a game, you lose the game, actually.” You’ve already lost. So, in my opinion, not playing is a conservative way to live.

In my mind, protesting is a game, as well. We try to change things but being political is dangerous in this region. You go to a demonstration
and you don’t know what is going to happen to you. So, you are actually playing a game. I think playing games is important for everyone
because you can put yourself in a situation that is not part of your everyday life.

You can see the character of people when they are playing a game. This is because they are freer to do anything they want, say anything they
want. So, you can sometimes just throw off whatever people use to cover up their real character.

events calendar list ings meet our contributors about us contact  us

ART JOBS MUSIC REVIEWS WHAT’S ON COMMENT CULTURE INTERVIEWS ADVICE & INFO SPORT TRAVEL CLASSIFIEDS FORUMS



A renovated bungalow with a magnificent views

near Sliven, Bulgaria - €25,750

A lovely affordable two storey house in Bulgaria

but close to Turkey - ONLY €4,690

Fantastic two storey renovated house close to

Yambol €36,050 - B4891

Buy or rent property in South East Bulgaria,

close to Turkey/Greece

Selling Original Samsung S5,iPhone 5s

A still from Şeş Beş (2013)

To me, it  seemed that  some people in Şeş Beş were fatalist ic, believ ing in the dice but  at  the same t ime not  want ing to

admit  it . 

This is the way I make my documentaries. I have someone describe an idea and they believe it completely. But after that, I cut to a scene

showing them saying that it’s probably not completely true. I try to make a journey throughout the documentary and travel with the

audience.

I  suppose it ’s open to interpretat ion. I  thought the guy believes but  didn’t  want to admit  it , although I  guess you could

also say that  he wants to believe but  finds it  difficult . Where do you stand? Do you believe in the dice or do you believe

in your strategy?

I believe that “chance” or “luck” is about the past. I can say I got lucky. But I can’t say I am lucky. We cannot find any “lucky” person anywhere

around the world. I can say that I got a good chance but after that, I have to move with it. I have to create a strategy based on that lucky roll

of the dice. I could calculate the probability of rolling a one and three if I needed it. I have to think about that and formulate my strategy. But,

of course, the dice could come and destroy my whole strategy. So, in my opinion, you always have to be flexible in life, being prepared for the

worst. You cannot say “I am lucky” or “unlucky” because who knows the future? Luck is about the past.

A still from Şeş Beş (2013)

Turning to your latest  film, you try  to exhibit  the culture of meyhanes and explain how it  is in decline. Some people might

be skept ical that  meyhanes are disappearing given their high v isibility–people are filling up the restaurants and even

dining on the sidewalks.

If we think of meyhanes as places to drink and eat, they are just restaurants. I tried to describe what meyhanes are in literature. A meyhane is

not just a place to drink. If you go back to Iranian or Turkish literature, meyhanes were a place to read poetry. Some people say it is not

actually a place for drinking.  It is a symbol of something else.

We can see that they are under attack from conservatism and from modernism. People want to go to bars and pubs. Like with hamams, you

can see them everywhere but they are just for tourists. They are not a part of people’s everyday lives anymore. I think meyhanes are also not

a part of life anymore. They’re just somewhere to go and eat; they’re just fancy restaurants. In fact, they’re so fancy and expensive that the

kind of culture that we try to find in this documentary is no longer very visible. A meyhane is not just a place; it’s a culture. So, probably we will

see meyhanes as places but without the culture.

Could you describe that  culture?

It’s about being together. Again, collectivism. In meyhanes you open the door, go inside and find someone to talk to. Be part of a group.

You can see this in the layout of the meyhane–it should be like a circle. People should be able to talk from one table to another table. There

has to be connection because it’s about sharing. But in the new way it’s about individualism. You go there and it’s “my table”, it’s “my privacy”,

it’s “my space.” But in the traditional culture, the tables could talk to each other.

I tried to reflect this in the structure of the documentary; I tried to make my documentary like the meyhanes, getting words from one table

and bringing them to another table in a different meyhane. I tried to make this documentary a place where people talk from different points



of view. As your friends have said, meyhanes are visible but they don’t necessarily have the same culture. Is it good or bad? As a director of

this documentary, I don’t want to judge. It’s up to the viewers.

Shooting Meyhane: A House for My Grandfather (2014)

What kind of factors do you think are responsible for these kinds of cultural shifts?  Polit ical factors?  Economic factors?

Social factors?

I think we can look at the situation from all of these angles. We lost meyhanes in Iran because of politics. We can see some new rules against

drinking in Turkey. It’s about politics.

It’s about economics, too, because when alcohol is expensive or rakı is expensive, the type of people who go to meyhanes are different.

Meyhanes used to be places for lower class and middle class people, not for the upper class. But now they’re for the middle class and the

upper class. You cannot see lower class people in the meyhanes anymore.

At the same time, think about generational differences. People are trying to be more individualistic. A meyhane is not a good place for an

individual. A meyhane is not a place for a person to go and be alone or pick up a girl or pick up a guy because it’s completely forbidden in

meyhane culture.

There’s no space to pull someone away from the group.

Yes. So, that’s cultural.

Also, think about this: In advanced capitalism, everything should be chain stores—McDonalds, bars and so on. But meyhanes are the kinds of

places that are run by one or two people. We can see these kinds of small places struggling to exist in the face of Istanbul’s betonlaşması or

“becoming an asphalt jungle”, as they say. These kinds of places are struggling against this trend of making everything the same.

Shooting Meyhane: A House for My Grandfather (2014)

On the Facebook page for the film you wrote, “Cheers to the gardener who loves his winter more than his spring…”  Could

you explain this quote?

In Iranian drinking culture, we have a lot of things to say when making a toast. They usually remind us of someone who is not there. Meyhane

culture or drinking culture in this region is usually very sad. It’s not about being happy and getting more energy to dance or something. It’s

usually about drinking and thinking. In these cultures, we usually drink to remember something or to forget something. So, this quote shows

an appreciation for someone who knows his “garden” or his “life” is going to be over but still tries to preserve something for himself to enjoy.

We usually make a toast to someone we like—someone we love—who is not there. We lost a lot of people during the movement, during the

revolution, during the genocides and so on. Drinking and playing music is a bit sad in this region. So, this quote says that even if we live in this
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region in the worst times, we should be happy and try to wait for the spring. We live in winter now but we should know that there is a spring.
Just wait for it. Work for the spring in your garden.

Meyhanes have disappeared in my country and they’re going to disappear from other countries, in my opinion. The documentary describes
that situation. We should work to keep some part of our culture that is good, that we enjoy.

I f you had to choose one, would you open a hamam, a kahvehane or a meyhane?

A meyhane. As a documentarist I really like to talk with people. My ears are open to listen to something interesting, strange or sometimes
stupid, too. I’m really into stories and meyhanes is a really, really good places to listen to stories.

To learn more about Mehdi Shabani and his films, check out his website: http://www.mehdishabani.com/

You can read Part 1 of this interview here. 

Better yet, you can attend a free screening of  ‘Meyhane: A Home for My Grandfather’ at the Maltepe Belediyesi Türkan Saylan Kültür Merkezi (located

a short walk away from the Gülsuyu metro stop on the Asian side) on Friday 19 December. The screening will begin at 7:00 pm. Anyone who would

like a free invitation should call the Maltepe Belediyesi (0216 589 36 00) and reserve their seat at least one day before the screening. (Please Note: The

film will have English subtitles.) 

Dayla Rogers is a contributor to Yabangee
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Hamam'da  atılan  ŞeşBeş'ten  Meyhane  yoluna

İran'ın  aykırı  yönetmeni  Mehdi  Shabani,

Türkiye'de  ilk  kez  Açık  Gazete'den  Savash

Porgham'a  konuştu.  Belgeselleri  BBC'de  en  çok

izlenenler  arasındaki  yönetmen  gelişmekte  olan

toplumların  unuttuğu  kültür,  mekan  ve  oyunları

üzerinden  sorular  soruyor...
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İran'ın  aykırı  yönetmeni

19-10-2013,  Cumartesi

İran  sinemasının  son  dönemlerdeki  çıkışı  sistem  zorluklarına  rağmen  dikkate  değer.  Sinema
Evi’nin  kapatılması  ve  rejimin  tüm  baskılarına  rağmen,  çok  farklı  ve  aykırı  çalışmaların  altına
imza  atan  yeni  yönetmenler  hala  parlıyor.  Bunlardan  bir  de  aslında  bir  bilgisayar  mühendisi
olan  ve  pek  çok  alanda  çalışmış  Mehdi  Shabani.  38  yaşındaki  yönetmen  Shabani’nin  yaptığı
uzun  metrajlı  belgeseller  birçok  ödüle  layık  görüldü  ve  BBC’de  yayınlanarak  ses  getirdi.
Shabani’nin  çalışmaları  klasik  belgeselcilik  anlayışına  pek  uymuyor  çünkü  modernitenin  sistem
dışına  ittiği  unutulmuş  mekanlar,  kültürler  ve  hatta  oyunlarla  ilgileniyor.  Ancak  amacı  nostalji
yapmak  değil,  bölge  insanlarına  dair  derin  sorulara  cevap  bulmak.  Önümüzde  tavla,  elimizde
nargile  ve  bize  eşlik  eden  ince  belliyle  birlikte,  attık  zarı  ve  başladık  sohbet  etmeye…

Mehdi  Shabani  başlıyor  soru  sormaya:  “Hep  düşünmüşümdür,  İran  ve  Türkiye’de  sinema
tarihi  bu  denli  eskiyken,  neden  kimse  bu  konuları  düşünmemiş  ve  bir  kültür  olduklarının
farkına  varamamış?”  Sonrasında  cevabı  da  kendisi  veriyor:  “Bu  bakış  açılarına  ulaşamamak
aslında  bizlerin  suçu.  Çünkü  gelişmekte  olan  ve  modernizme  yeni  geçen  bizim  gibi
toplumlarda,  insanlar  kendi  kültürlerinden  kopuklar  ve  bu  tarz  gelenekleri  çöpe  atmak
derdindeler.  Çünkü  bizler  yenilik  istiyoruz  ancak  yenilik  ile  moderniteyi  birbirine  karıştırıyoruz.
Felsefik  açıdan  da  bu  iki  kavram  birbirinden  farklıdır.  Diyelim  ki  bazı  gelenekleri  hayatımızdan
çıkarmak  istiyoruz.  Tamam,  ama  önce  bu  geleneklerin  ne  olduğunu  bilmeli  ve  kültürel  bir
miras  olarak  belgeselleştirmeliyiz.  Sonra  hayatımızdan  çıkarmak  istersek  çıkaralım.  Bir
kültürü  ya  da  geleneği  layıkıyla  tanımadan  nasıl  hayatımızdan  çıkarabiliriz  ki?”  Sonrasında  ise
Batı  bakışlı  belgeselciliği  ve  Doğu’ya  etkisini  şöyle  açıklıyor:

“Bizim  gibi  ülkelerde  belgesel  sektörü  çok  güçlü  değil  ve  ancak  festivaller  üzerinden  kitlelere
ulaşıyor.  Ayrıca  Batının  biz  Doğululara  bu  konudaki  bakışı  biraz  farklı  ve  hep  belirli  konular
üzerinde  çalışmamızı  bekliyorlar.  İslam  coğrafyasında  kadın  hakları,  eşcinsellerin  hakları,  dini
olgular  vs.  gibi…  Bu  konuların  hepsi  önemli  ve  üstünde  çalışılmalı  ancak  bence  sadece  bu
konular  bizim  toplumumuzun  kapsamını  belirlemiyor.  Çok  farklı  köşeler  ve  değinilmesi
gereken  konular  da  var.  Bizler  de  Batılıların  gözüyle  kendimize  baktığımızdan,  kendi
potansiyellerimize  yeterince  ilgili  değiliz.”

Mehdi  Shabani’ye  göre,  Modern  dünya  artık  hayatın  merkezine  girip  diğer  şeyleri  hızla  kenara
itiyor.  Özellikle  İran  ve  Türkiye  gibi  gelişmekte  olan  toplumlarda  modernizm  hakim  olsa  da,
henüz  her  köşeyi  doldurabilmiş  değil.  Geleneklerden  modernizme  karşı  küçük  mücadeleler
olsa  da  bunlar  yok  olmaya  yüz  tutmuş.  Gelenekler  hala  sürse  de,  eski  anlamlarının  içi  artık
boşalmış  durumda.

Mehdi  Shabani’nin  en  dikkat  çekici  belgesellerinden  biri  hamamlarla  ilgili  ve  bu  çalışma
hamamlar  konuusnda  çekilmiş  ilk  uzun  metrajlı  belgesel  konumunda.  Shabani,  hamamları
aslında  birer  medya  olarak  görüyor.  Özellikle  Türkiye’de,  turistik  yönleri  de  düşünüldüğünde,
hala  hamama  gitmek  mümkün  ancak  bugünkü  hamamlar  artık  o  eski  hamamlar  değiller.
Çünkü  geçmişte  hamamlar  sadece  temizlenmek  için  kullanılan  yerler  değildi  ve  bir  medya
görevini  de  üstleniyordu.  Hamamlar  eskiden  bilgi  alışverişi  yapılan  ve  insanların  sosyalleştiği
yerlerdi.  Örneğin;;  eskiden  genç  kızlar  hamam  gibi  mekanların  üzerinden  sosyalleşmeye  ilk
adımlarını  atardı.  Her  şeyden  ziyade,  hamam  gibi  mekanlar  toplumsal  kültürün  de  bir
parçasıydı  ancak  günümüzde  bu  mekanlar  toplumsal  kültürün  artık  dışına  fırlatılıyor.  Ancak
henüz  modernizmin  içinde  böylesi  mekanların  yerini  alabilecek  bir  şeyler  de  oluşmuş  değil.  

Dedim  ya,  Shabani’nin  çalışmaları  klasik  belgeselciliğe  benzemiyor.  Çünkü  çektiği
belgesellerde  kültürlerin  tanıtımından  ziyade,  toplumsal  yansımaları  üzerinde  duruyor.  Bu
bağlamda,  her  kesimden  ekonomik  ve  kültürel  seviyeden  kişilerin  görüşlerini  yansıtmaya
çalışıyor.  Bu  şekilde,  çok  sade  ve  basit  bir  konunun  içinden  toplumsal  tezatlar  çıkıyor.  Amaç
nostalji  yapmak  değil,  kaybolmaya  yüz  tutmuş  kültürlerin  günümüzde  olduğu  yeri  ve
toplumsal  yansımalarını  tespit  etmek.  Belgesellerinde  Shabani  kendini  meraklı  bir  araştırmacı
olarak  konuyu  bilmiyor  gibi  yansıtıyor.  Süreçte  tarayarak,  irdeleyerek  izleyiciyle  birlikte
öğreniyor.  Klasik  belgesellerde  anlatıcı  tüm  bilgileri  bilir  ve  anlatır,  ancak  onun  çalışmalarında
anlatıcı  süreçle  birlikte  değişiyor,  gelişiyor  ve  mutlak  bilginin  sahibi  değil.

Shabani’nin  tavla  kültürüyle  ilgili  yaptığı  ve  alanında  ilk  olma  özelliği  taşıyan  ŞeşBeş  belgeseli
tam  bir  şaheser.  Özellikle  Pers  ezgilerinin  İstanbul  manzarasına  yansımış  olması  muhteşem
bir  duygu  yoğunluğu  yaratıyor.  ŞeşBeş  belgeseline  sorgulanan  en  önemli  konu,  bir  bölgede
bir  oyunun  neden  ve  hangi  kültürel  etkenlerle  oluştuğudur.  Burada  amaç  bir  oyun  üzerinden
bir  bölgedeki  toplumsal  bakış  ve  kültürü  ortaya  koymak.  Örneğin;;  bir  kız  tavlası  olgusu
üzerinden  bir  toplumun  ataerkilliği  ortaya  konulabiliyor.  Ortadoğu’da  kadınların  stratejik
zekasının  ne  denli  sorgulandığı  ve  küçümsendiğinin  oyun  kültürüne  dahi  işlediği  görülüyor,
cinsiyet  ayrımcılığı  tüm  çıplaklığıyla  ortaya  çıkıyor.  Yani  çok  basit  bir  oyun  üzerinden,  çok
derin  sosyolojik  sorulara  yanıt  bulunabiliyor.  Bir  oyun  aslında  bilgi  alışverişi  ve  paylaşımla  bir
medya  işlevi  görüyor.  Oyunların  amacı  insanları  sosyalleştirmektir,  karşılıklı  bir  alışveriş  ile
bireyselleşmekten  sosyalleşmeye  geçiştir.  Oyunlar  insanları  “Yalıtılmış  Yalnızlık”tan  çıkaran  bir
kültür  alışverişidir.
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Tavla  aslında  hayatın  ta  kendisidir.  Tavlada  hem  zorunluluklarla  karşı  karşıyasınız  hem  de
seçim  şansına  sahibiz.  ŞeşBeş’de  Mehdi  Shabani  İstanbul’u  “Tavlabazlar  Cenneti”  olarak
nitelendiriyor.  Tavla  bir  mertlik  yarışıdır  ve  vur-kaç  yapılmamalı.  Çünkü  riski  alıp  rakibi  kıran
biri  kaçmayı  da  kendine  yediremez,  her  ne  olursa  olsun  kaderine  razıdır  ve  bedeli  ne  olursa
olsun  kararının  arkasındadır.  Bundan  dolayı  İran  ordusu  askerleri  savaştan  önceki  gece  tavla
oynardı.  Belgeselde  çok  farklı  sorular  üzerinden  hayat  felsefesi  ve  yaradılışa  dair  cevaplar
aranıyor.  Örneğin;;  “Bir  filozof  ile  matematikçi  tavla  oynarsa  kim  kazanır?”  ya  da  “Bir  dindar
ile  bir  ateist  tavla  oynarsa  kim  kazanır?”  gibi  sorular  soruluyor.

Mehdi  Shabani’nin  çalıştığı  son  projesi  ise  meyhaneler  üzerine.  Bu  projede  çok  önemli
sanatçılar  ve  akademisyenler  de  yer  alacak.  Bu  çalışmanın  temelinde  de  yine  sosyalleşme
olgusu  var.  Meyhane  kültürü  insanları  sosyalleşmeye,  bar  kültürü  ise  bireyleşmeye  iter.
Meyhane  bir  sosyal  kültürdür  ve  bireyselleşmeyi  içinde  barındırmaz.  Meyhanede  insanlar  grup
halinde  bir  şeyler  paylaşır  ancak  barlarda  tek  başına  oturan  ve  bireysel  vakit  geçiren  kişileri
görürüz,  tek  girip  tek  çıkarlar.  İran  devriminden  sonra  ülkede  meyhane  kültürü  yitirildi.
Türkiye’de  ise  meyhane  isminde  mekanlar  olsa  da  bu  kültür  artık  kaybolmaya  yüz  tutmuş
durumda.  Meyhane  kapısından  içeri  girdiğiniz  an  tüm  statülerinizi  geride  bırakırsınız.  Herkes
eşittir  ve  aynı  seviyede  içki  tüketir.  Kimsenin  bir  diğerine  üstünlüğü  yoktur.  Meyhane  de  bir
sosyalleşme  ve  sohbet  mekanıdır.  Bu  yönüyle  medya  işlevini  de  görür.  Türkiye’de  bu  kültürün
kaybolması  sadece  din  olgusu  yüzünden  değil,  modernist  kültürün  eski  gelenekleri  yok
saymasından  da  kaynaklanıyor.  Yani  suçu  yine  kendimizde  aramamız  gerekiyor.

Görüldüğü  üzere  Mehdi  Shabani,  gelişmekte  olan  toplumların  unuttuğu  kültürler,  mekanlar  ve
oyunlar  üzerinden  sorular  sorarak,  yine  aynı  toplumlarda  farkındalık  yaratmak  derdinde.
Amaç  klasik  belgesellerdeki  gibi  nostalji  yapmak  değil,  felsefe,  antropoloji,  kültür,  toplumsal
bilinç  vs.  üzerine  derin  sorulara  yanıtlar  bulmak.  Bence  İran’ın  son  dönemdeki  aykırı
yönetmeni  Mehdi  Shabani’nin  adını  biryerlere  not  edin  çünkü  ilerleyen  günlerde  bu  ismi  sıkça
göreceksiniz,  duyacaksınız  dostlar…
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